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§ 1   

Val av justerare och dag för justering 

Ordföranden Abit Dundar (FP) och vice ordföranden Eva Fagerhem (S) 

utsågs att justera dagens protokoll. Justering sker 4 februari2014. 

 

Anmäldes att protokollet från sammanträdet 2 januari 2014 justerades 

samma dag. 

 

Dagordningen godkändes. 

_____________________ 
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§ 2   

Förslag på förbättringar i Axelsberg Mälarhöjden 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnar medborgarförslaget 

till förvaltningen för beredning. 

 
Ärendet 

Inkommet medborgarförslag 9 januari 2014. 

Dnr 9-2014-1.2.3 

_____________________ 
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§ 3   

Medborgarmöten 
Svar på medborgarförslag 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner tjänsteutlåtandet som 

svar på medborgarförslaget. 

 
Ärendet 

I ett medborgarförslag föreslås att nämnden arrangerar medborgarmöten 

en vecka före nämnd. Förslagsställaren vill få möjlighet att träffa 

politiker och tjänstemän utan att det samtidigt är ett tema med annan 

information och nämndsammanträde strax efter. Enligt förvaltningens 

bedömning, avsätter nämndens politiker den tid som behövs under den 

öppna frågestunden till att svara på frågor från allmänheten. Vid behov 

kan extra möten arrangeras i frågor som är viktiga för området. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från 10 januari 2014. 

Dnr 569-2013-1.2.4 

 
Förslag till beslut 

Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M), Eva Fagerhem m.fl. (S) 

och Carita Stenbacka Tenezakis (V) föreslog att nämnden skulle ställa 

sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Johan Faxér m.fl. (MP) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle ställa sig bakom det. 

 

Nämnden ajournerade sig i fem minuter. 

 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden ställde 

sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Reservation 

Johan Faxér m.fl. (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget 

förslag. 

 

”Att ge förvaltningen i uppdrag att utreda hur stadsdelsnämnden kan 

utveckla formerna för öppna frågestunder och annan dialog med 

medborgarna. 

Forts. nästa sida  
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Forts. § 3 

Vi kan se möjliga fördelar med att flytta tidpunkten för den öppna 

frågestund som finns före varje sammanträde i stadsdelsnämnden, eller 

att ändra innehållet vid dessa öppna möten något. Den frågestund direkt 

före sammanträde som nämnden har idag fyller inte funktionen att vara 

en möjlighet att påverka de beslut som är på dagordningen till just det 

sammanträdet. Att ha ett medborgarmöte eller öppen frågestund till 

exempel en vecka före stadsdelsnämndens sammanträde skulle i så fall 

vara bättre. Då skulle åsikter och fakta som kommer fram där faktiskt 

kunna ha påverkan på hur besluten en vecka senare blir. 

Teman med information om stadsdelens olika verksamheter tror vi 

fortfarande skulle passa bra att ha som inledning vid sådana 

medborgarmöten eller öppna frågestunder. Så länge inte temat tar över 

hela kvällen. Det viktigaste inslaget vid ett medborgarmöte måste få vara 

att medborgare kan komma med synpunkter och fakta som kan bidra till 

bättre beslut vid nämndens sammanträden. 

Utöver detta saknar vi i stadsdelen ett annat slags forum, nämligen ett där 

medborgare kan mötas för att gemensamt kläcka medborgarförslag eller 

föra mer långsiktiga diskussioner kring övergripande frågor som förvisso 

rör stadsdelens medborgare men som ännu inte hamnat på stadsdels-

nämndens dagordning. Möjligen är det inte stadsdelen som ska stå för 

sådana ’medborgarförslagsträffar’ utan snarare olika föreningar. 

Stadsdelen bör i så fall kunna ge stöd till föreningar som vill driva 

sådana aktiviteter, till exempel genom att upplåta lokaler. 

Som bekant vill Miljöpartiet inrätta ett eller flera medborgarkontor i 

stadsdelen. Dessa ska ha generösa öppettider och erbjuda konsument- 

och budgetrådgivning, avfalls-, energi-, klimat- och miljörådgivning. Vi 

ser även att sådana medborgarkontor skulle kunna ha ett 

demokratiutvecklande uppdrag.” 

_____________________ 
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§ 4   

Verksamhetsberättelse och bokslut 2013 

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förslaget till 

verksamhetsberättelse med bokslut för 2013. 

 

2. Stadsdelsnämnden begär hos kommunstyrelsen att få ombudgetera ej 

förbrukade investeringsmedel till år 2014 med 0,8 mnkr för 

Sannadalsparken. 

 

3. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd begär att ackumulerat netto 

22,3 mnkr avseende resultatenheterna överförs till 2014. 

 
Ärendet 

Stadsdelsnämndens verksamhet har bedrivits utifrån Vision 2030 och 

kommunfullmäktiges övergripande inriktningsmål. Nämndens mål har i 

allt väsentligt uppfyllts under året. Nämnden redovisar för 2013 ett 

överskott med 0,5 mnkr före resultatdispositioner och ett överskott med 

0,6 mnkr efter resultatdispositioner. Investeringsplanen för 

parkinvesteringar redovisar ett överskott med 0,9 mnkr. Ej förbrukade 

investeringsmedel med 0,8 mnkr för Sannadalsparken begärs 

ombudgeterade till 2014. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från 28 januari 2014. 

Dnr 552-2013-1.2.1   

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) anmälde ett 

särskilt uttalande. 

 

”Vi tackar personalen i förvaltningen och i de entreprenader med flera 

verksamheter som finansieras med nämndens budget, för ett bra arbete 

utifrån de förutsättningar som ges.  

 
Verksamhetsberättelsen säger inte allt 

Verksamhetsberättelsen handlar om hur det har gått med budgeten och 

målen för fritid, förskolor, äldreomsorg, socialtjänst och annat som 

förvaltningen ansvarar för. Resultatet grundas på majoritetens 

verksamhetsplan, som på viktiga områden radikalt skiljer sig från vad 

våra partier står för.                    Forts. nästa sida  
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Forts. § 4 

 

Vi ser välfärden som en förutsättning för att kunna utjämna människors 

levnadsvillkor. Vi tar avstånd från målen att privatisera till varje pris, 

något som riskerar att öka segregeringen. Det saknas vetenskapligt stöd 

för att slå fast att konkurrensutsättning ökar kvaliteten i verksamheterna. 

Verksamhetsberättelsen säger inget om hur det gått för entreprenader och 

andra privat drivna men offentligt finansierade verksamheter. Bristen på 

insyn i det samlade resultatet av nämndens budget är en allvarlig 

demokratibrist. Vi förtroendevalda kan inte stå till svars inför 

medborgarna och det blir otydligt vilka de ska kunna utkräva ansvar av. 

Detta år har präglats av svårigheter att få pengarna att räcka till inom 

områdena äldreomsorg, förskola och individ- och familjeomsorgen. 

 
Äldreomsorgen 

Äldreomsorgen är underfinansierad sett till de äldres behov och de 

anställdas arbetsmiljö. Personaltäthet och möjligheter att utnyttja 

friskvården måste förbättras. Fortfarande ser vi att många äldre fått 

avslag på sina ansökningar om servicehusboende på grund av stadens 

restriktiva riktlinjer där man inte i tillräckligt hög utsträckning tar hänsyn 

till den äldres känsla av ensamhet och otrygghet. 

 
Individ och familjeomsorgen 

Verksamheten fortsätter sitt arbete med de mest utsatta i vår stadsdel 

trots att resurserna inte följer de ökande behov som finns. Det är därför 

oroande att familjerätten och annan myndighetsutövning inom barn- och 

ungdomsenheten haft underskott på personal under stora delar av året, 

vilket medfört en ansträngd arbetssituation för medarbetarna. Då 

arbetsmiljön för socialsekreterarna även kan påverka brukarna är det 

viktigt att undersöka vad som är anledningen till personalbristen för att 

kunna påverka arbetssituationen till det bättre för personalen. 

Inte heller socialpsykiatrins utförarverksamheter tillhör stadens 

prioriterade verksamheter och man har under flera år haft svårt att få 

ekonomin att räcka till. På grund av minskad efterfrågan drogs totalt 

nästan en heltidstjänst från sysselsättning och träfflokaler under 2013 

Vi har därför stor förståelse för den oro som våra brukare känner inför 

framtiden. 

Medarbetarundersökningen 2013 visar problem på 

försörjningsstödsenheten. Orsakerna måste analyseras och nämnden bör 

få återkoppling av handlingsplan. 

Forts. näsa sida 
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Forts. § 4 

 
Bostäder 

Andelen bidragstagare i förhållande till befolkningen minskar med 

inflyttningen till de nybyggda bostäderna i området. Det låter positivt, 

men vi läser det som att färre socioekonomiskt utsatta personer har 

möjlighet att vara bosatta i stadsdelen. Förklaringen är den låga 

tillgången till billiga hyreslägenheter. Stadsdelen blir mer och mer 

homogen och staden mer och mer segregerad. Det tycker vi är en dyster 

utveckling. Vår stadsdel behöver fler små och billiga hyreslägenheter för 

att motverka segregering och skapa förutsättningar för mångfald. 

 
Förskolan 

Efterfrågan på förskoleplatser är fortsatt stor i Hägersten-Liljeholmen. 

De ekonomiska resurser som stadsdelen tilldelas för förskolan räcker inte 

till när andelen nya förskolelokaler uppgår till mer än 50 procent, 

eftersom äldre lokaler är billigare än nybyggda lokaler. För att försöka 

hålla budgeten tvingas förvaltningen därför planera och bygga större 

förskolor med fler avdelningar, och mindre yta per barn.  

Andelen förskolebarn per anställd ska vara 4,9, det vill säga samma som 

staden, och inte 5,1. Utifrån ett barnperspektiv ska målet hållas inom alla 

enheter, inte som ett snitt för alla förskolor. Detsamma gäller för målet 

om 14 barn i småbarnsgrupper och 18 barn i grupper för äldre barn.  

 

Sommarjobb  

Det är positivt att antalet sommarjobb i stadsdelen under 2013 har ökat 

från 152 till 249. Till skillnad från många andra stadsdelar begränsade 

förvaltningen arbetsperioden till två veckor för att fler ungdomar skulle 

få del av sommarjobben. Det är bra att tiden för sommarjobb framöver 

förlängs till tre veckor. 

Vi vill att alla ungdomar mellan 16 och 19 år som så önskar ska erbjudas 

ett sommarjobb. Med hänsyn till det stora antalet sökande, 602, under 

2013 behöver staden därför skjuta till betydligt mer ekonomiska resurser 

till stadsdelarna för att detta skall kunna bli verklighet. 

 
Snöröjning 

Även under 2013 har stadsdelens invånare fått uppleva stora brister vad 

gäller snöröjning i området vilket framför allt drabbat äldre och 

funktionsnedsatta. Trots detta har vi fortfarande inte sett att majoriteten i 

vår stadsdelsnämnd tagit några initiativ till förbättringar. 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 4 

 
Deltid till heltid 

Kommunfullmäktiges mål att de som har ofrivillig deltid ska erbjudas 

heltid under året har inte uppnåtts. Förvaltningen skriver i VB att 

utrymmet för och möjligheterna att kombinera anställningar inte alltid 

finns i verksamheterna. Det hade naturligtvis varit enklare, menar vi, att 

finna lösningar på detta problem om inte så stor del av förvaltningens 

verksamhet varit upphandlad. Ytterst handlar det om att inga ekonomiska 

resurser har tilldelats stadsdelarna för att nå detta mål.  

Sjukfrånvaron 

Målet att minska sjukfrånvaron har inte uppnåtts under året utan den 

totala sjukfrånvaron har istället ökat från 6,6 procent 2012 till 7,16 

procent 2013. Detta trots att förvaltningen bland annat haft ett ambitiöst 

friskvårdsprogram med både friskvårdstimme som friskvårds-

subventioner. Det är lovvärt av arbetsgivaren men det blir svårt att nå 

resultat när många av verksamheterna samtidigt är underfinansierade 

vilket gör att personalen är överbelastade med arbetsuppgifter.” 

 

 
Särskilt uttalande 

Johan Faxér m.fl. (MP) anmälde ett särskilt uttalande. 

”En grön budget hade givit stadsdelsförvaltningen helt andra 

förutsättningar, högre satta årsmål och därmed bättre resultat än vi ser i 

denna verksamhetsberättelse för 2013. Vi vill ändå passa på att tacka 

förvaltningen för ett väl utfört arbete utifrån de knappa resurser som stått 

till förfogande. 

 

Generellt uppnår vår stadsdel de uppsatta målen i hög grad, men vi 

tycker inte att detta är tillräckligt då vi vill ha högre satta mål kring till 

exempel miljö, förskolor, äldreomsorg och social omsorg. 

Vad gäller miljöarbete under året uppfyller stadsdelen målen konsekvent, 

men detta beror på att målen var för lågt satta. Vi ser att vår stadsdel har 

goda förutsättningar för ett progressivt miljöarbete och önskar högre 

ambitionsnivåer. Exempelvis yrkade Miljöpartiet redan 2012 på 40 % 

ekologiska livsmedel i stadens egna verksamheter, i jämförelse med 

alliansens 20 %. Samma gäller stadsdelens bilflotta där vi är glada över 

att 100 % av bilarna är miljöbilar, men samtidigt använder de bara 54 % 

miljöbränsle. Förvaltningen uppnår målet, men att ha ett mål på 50 % 

miljöbränsle när alla bilar kan vara drivna på miljöbränsle är att missa 

möjligheter till en miljömässigt hållbar stad. 

Forts. nästa sida  
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Forts. § 4 

 

Det är bra att förvaltningen upprätthåller förskolegarantin och att fler 

förskolor blir byggda med tillhörande tillagningskök. Det som oroar oss 

är att barngrupperna är för stora, att jätteförskolor med åtta avdelningar 

börjar bli norm och att stadsdelen planerar och bygger förskolor med 

alldeles för små gårdar. Barnen har rätt till utrymme och kreativa 

förskolegårdar! 

Tomma platser inom äldreomsorgen fortsätter att vara ett stort problem 

som kostar stadsdelen mycket pengar. Miljöpartiet vill att 

biståndsbedömningarna ska bli generösare så att alla äldre som vill bo på 

servicehus får göra det, det borde vara en självklarhet. 

Andelen bidragstagare i förhållande till befolkningen minskar med 

inflyttningen till de nybyggda bostäderna i området. Det låter positivt, 

men vi läser det som att färre socioekonomiskt utsatta personer har 

möjlighet att vara bosatta i stadsdelen. Förklaringen är den låga 

tillgången till billiga hyreslägenheter. 

Stadsdelen blir mer och mer homogen och staden mer och mer 

segregerad. Det tycker vi är en dyster utveckling. Vår stadsdel behöver 

fler små och billiga hyreslägenheter för att motverka segregering och 

skapa förutsättningar för mångfald. 

Korttidssjukfrånvaron har ökat bland personalen även det senaste året. 

Det är bekymmersamt eftersom det signalerar att trycket är för högt på 

personalen och att det kan leda till att långtidssjukskrivningarna kan 

komma att öka. 

Förvaltningen har tagit emot 249 ungdomar för feriearbete under 2013, 

att jämföra med 152 föregående år. Det är en glädjande utveckling! Vi 

anser att alla ungdomar som vill sommarjobba också ska få göra det. Det 

förefaller olönsamt att inte ta vara på ungdomars kreativitet och jobbiver. 

Ungdomars bruk av alkohol och narkotika i stadsdelen är för högt och 

stadsdelsförvaltningens årsmål för lågt satta. Detta är en fråga som 

förvaltningen måste ta på större allvar under 2014. 

Medborgare och politiker i nämnden måste få information om 

kommande planprojekt i god tid före att stadsbyggnadsnämnden fattar 

beslut. Dagens planprocesser med samråd för och med medborgarna när 

nästan allt redan är bestämt är varken demokratiskt eller särskilt givande 

då de ofta leder till överklaganden och missnöje. En inkluderande och 

lyhörd planprocess skulle alla parter tjäna på, inte minst i nöjdhet, men 

även i tid och pengar.  

Forts. nästa sida 
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Forts. § 4 

 

All information och alla modeller av föreslagna byggprojekt ska 

stadsbyggnadskontoret ställa ut lokalt, nära medborgarna, på till exempel 

närmaste bibliotek eller som vi förespråkar; på lokala medborgarkontor. 

Invånarna ska inte behöva åka till tekniska nämndhuset på Kungsholmen 

för att få information om planerade byggprojekt runt knuten. 

Att stadsdelen inte har uppfyllt årsmålet för ’Andel upphandlad 

verksamhet’ är inget som varken oroar eller upprör oss. Vi har svårt att 

se nyttan med att en bestämd andel av verksamheterna ska vara 

upphandlad. Vi anser att kvaliteten ska styra, inte ideologiska bindningar 

till driftform. 

Stockholmarnas nöjdhet med skötsel av park- och grönområden ligger på 

61 %. Vi anser dels att målet borde ligga betydligt högre, dels att 

stadsdelen borde lägga mer resurser på underhåll av parkmiljöer och att 

uppföljningen/kontrollen av parkarbete på entreprenad borde vara bättre. 

Ansvaret för snöröjningen bör återgå till stadsdelsnämnden eftersom den 

under de senaste vintrarna har varit usel. 

Närheten till återvinningsstationer och tömningen och städningen av 

desamma runt om i vår stadsdel behöver nämnden bidra till en 

förbättring av. Vi möter ständigt överfyllda återvinningsstationer och 

detta leder till mindre trivsel. Det ska vara enkelt att bry sig om miljön! 

Vi behöver förbättra tillgängligheten i våra parklekar. Rådet för 

funktionshinderfrågor upplyste oss om att den nyanlagda 

Sannadalsparken förvisso är tillgänglig, men att lekredskapen inte är 

tillgängliga att leka med för barn med funktionsnedsättningar. Vi vädjar 

till förvaltningen att lyssna på kritiken och att anlita expertis vid 

planeringen av den kommande upprustningen av Aspuddsparken. Vår 

stadsdel och våra parklekar ska vara tillgängliga för alla!” 

_____________________ 
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§ 5   

Ny förskola i kvarteret Rosteriet 7 i Liljeholmen 
Genomförandeärende 

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förslaget om  

en förskola med kapacitet för åtta avdelningar i kvarteret Rosteriet 7 

i Liljeholmen.  

 

2. Stadsdelsnämnden föreslår att kommunstyrelsens ekonomiutskott 

godkänner förslaget om den nya förskolan. 

 

3. Stadsdelsnämnden ger stadsdelsförvaltningen i uppdrag att beställa 

förskolan och att teckna avtal med fastighetskontoret om att hyra 

förskolan samt att beställa markentreprenaden för förskolegården, 

belägen delvis på parkmark, under förutsättning att 

kommunstyrelsens ekonomiutskott godkänner projektet. 

 

4. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Antalet barn i åldrarna 1-5 år i behov av förskoleplats i 

Hägersten-Liljeholmen beräknas öka från 5 650 barn år 2014 till  

6 370 barn år 2016 och till 6 780 barn år 2018. Stadsdelsförvaltningen 

föreslår att en ny permanent förskola med åtta grupper hyrs i kvarteret 

Rosteriet 7 i Liljeholmen av fastighetskontoret. Förskolan kommer 

preliminärt vara klar för start under september 2015. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från 13 januari 2014. 

Dnr 570-2013-2.6  

 
Förslag till beslut 

Abit Dundar m.fl. (FP), Lars Svärd m.fl. (M) och Johan Faxér m.fl. (MP) 

föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom förvaltningens förslag. 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) lade fram ett 

förslag och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden ställde 

sig bakom förvaltningens förslag. 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 5 

Reservation 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) reserverade 

sig mot beslutet till förmån för eget förslag. 

 

1. ”Att nämnden godkänner förvaltningens förslag om en förskola i 

kvarteret Rosteriet 7 i Liljeholmen undantaget punkt 1. 

2. Att nämnden godkänner en förskola med kapacitet för sex 

avdelningar i kvarteret Rosteriet 7.  

Efterfrågan på förskoleplatser är fortsatt stor i Hägersten-Liljeholmen.  

I augusti 2011 beslutade stadsdelsnämnden att bygga en förskola i nedre 

delen av det planerade nya bostadshuset i kvarteret Rosteriet 7. Förslaget 

var då att förskolan skulle innehålla fyra avdelningar. När nu förslaget 

återkommer som ett genomförandeärende har fyra avdelningar blivit  

åtta avdelningar. 

De ekonomiska resurser som stadsdelen tilldelas för förskolan räcker inte 

till när andelen nya förskolelokaler uppgår till mer än 50 procent, 

eftersom äldre lokaler är billigare än nybyggda lokaler. För att försöka 

hålla budgeten tvingas förvaltningen därför planera och bygga större 

förskolor med fler avdelningar och mindre yta per barn. Detta är en 

oroande utveckling som vi sett i vår stadsdel under de senaste åren. Vi 

menar därför att det är viktigt att de stadsdelsnämnder som får ökade 

kostnader i och med den nya hyressättningen kompenseras så att 

kvaliteten i verksamheten inte drabbas negativt.  

Det finns i dagsläget inga nationella riktlinjer för hur stora 

förskolelokaler behöver vara. Men det betyder inte att utrymmet saknar 

betydelse. Förskolan behöver kunna erbjuda barnen utrymme för olika 

slags aktiviteter, och aktiviteter med olika intensitet och tempo. Om 

utrymmet är litet samtidigt som många barn ska vistas på samma yta blir 

det svårt att uppnå detta, eftersom möjligheterna till lugn och ro minskar. 

Detta gäller även för barnens utemiljö. I anslutning till förskolan finns 

endast en liten gård varför man föreslår att ta i anspråk 754 kvm av 

parkmarken i Trekantsparken. Samtidigt som vi kan känna en oro för att 

man mer och mer inkräktar på de grönytor som fortfarande finns kvar i 

vår stadsdel så anser vi också att förskolans utegård är för liten för det 

antal barn som ska gå på förskolan enligt förslaget.  Det har tyvärr blivit 

något av en trend att nya förskolor får mycket små utegårdar. Men det är 

ingen anledning att fortsätta på det spåret. Färre avdelningar på förskolan 

som vi föreslår skulle visserligen inte göra själva gården större, men det 

skulle göra att varje barn får mer yta att röra sig på.” 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 5 

 
Särskilt uttalande 

Johan Faxér m.fl. (MP) anmälde ett särskilt uttalande. 

 

”Vi ställer oss mycket positiva till att bygga en permanent förskola i 

kvarteret Rosteriet 7 på redan exploaterad mark i direkt anslutning till 

kollektivtrafik. Det är viktigt och bra att förskolan får ett eget 

tillagningskök, en förutsättning för näringsrik och god mat. 

Vi utgår från att förvaltningen bygger miljöcertifierat. Varje nybyggd 

förskola i stadsdelen bör vara miljöcertifierad och vi föreslår att 

förskolan i kvarteret Rosteriet 7 ska uppnå passivhusstandard eller vara 

certifierad enligt Miljöbyggnad, lägst nivå silver. Vi förutsätter att 

förvaltningen väljer giftfria material till golv med mera. 

Vi är för mindre förskolor där barnen kan känna sig trygga, knyta an till 

personalen på sin avdelning och leka och lära i en lugn miljö. Därför 

anser vi att en förskola för fyra eller fem avdelningar hade varit 

lämpligare än, som nu föreslagna, åtta avdelningar. Stadsdelen är i behov 

av förskoleplatser, så om förskolan byggs för åtta avdelningar utgår vi 

ifrån att nybyggnationen föregås av en noggrann planering av 

in/utgångar, inomhusmiljön etcetera så att förskolan i kvarteret Rosteriet 

7 blir en plats att trivas, lära och utvecklas på. 

Vi tror att barnen kommer att få en härlig utomhusmiljö i direkt 

anslutning till Trekantsparken. Att 754 kvm av allmänhetens parkmark 

tas i anspråk till förskolans gård anser vi vara ännu ett tungt vägande skäl 

till att förflytta planerna på en ny grundskola vid Trekanten, på 

allmänhetens parkmark, till Lövholmen.” 

_____________________ 
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§ 6   

Uppdatering av delegationsordning 

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd delegerar samtliga beslut av 

ärenden som anges i den bilagda delegationsordningen till 

förvaltningschef enligt 6 kap. 33 § kommunallagen.  

 

2. Stadsdelsnämnden ger förvaltningschefen rätt att vidaredelegera 

ärendena till lägst den nivå som finns angiven i 

delegationsordningens kolumn ”Delegat”. 

 

3. Beslut som delegeras ska anmälas i den ordning som anges i 

kolumnen ”Kommentar” i delegationsordningen. 

 
Ärendet 

Efter en omorganisation inom administrativa avdelningen i november 

2013 bildades en ekonomienhet. En uppdatering behöver därefter göras 

av delegationsnivån att bevilja anstånd och avbetalning i kundreskontra 

över ett halvt prisbasbelopp. En ny ärendegrupp i delegationsordningen 

föreslås om att bevilja avbetalning i LISA avseende löneskuld. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från 10 januari 2014. 

Dnr 10-2014-1.1 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

_____________________ 
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§ 7   

Avsägelse och fyllnadsval till sociala delegationen 

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner  

Johan Faxérs (MP) avsägelse som ersättare i sociala delegationen 

från och med 1 februari 2014. 

 

2. Nämnden utser Hanna Lidström (MP) till ny ersättare i sociala 

delegationen från 1 februari till och med 31 december 2014. 

 

3. Paragrafen justeras omedelbart. 

 
Ärendet 

Johan Faxér (MP) har den 27 januari 2014 avsagt sig sitt uppdrag  

som ersättare i sociala delegationen från och med 1 februari 2014. 

Miljöpartiet föreslår att Hanna Lidström (MP) utses till ny ersättare  

året ut. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från 29 januari 2014. 

Dnr 539-2013-1.1 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

________________________ 
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§ 8   

Överenskommelse om kostnadsfördelning av läkemedel och 
läkemedelsnära produkter mellan Stockholms läns landsting 
och länets kommuner 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 
Ärendet 

Kommunförbundet Stockholms län och Stockholms läns landsting har 

tagit fram en överenskommelse om kostnadsfördelning av läkemedel och 

läkemedelsnära produkter i särskilt boende för äldre i Stockholms län. 

Syftet är att tydliggöra kostnadsansvaret mellan huvudmännen och skapa 

förutsättningar för en trygg och säker användning av läkemedel och 

läkemedelsnära produkter för äldre i särskilda boenden. 

Kommunförbundet rekommenderar länets kommuner att anta 

överenskommelsen, som börjar gälla från den 1 juni 2014.  

 

Förvaltningen ställer sig positiv till överenskommelsen. En synpunkt 

lämnas på ett förtydligande om den gemensamma rutinen för uppföljning 

av överenskommelsen. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från 2 januari 2014. 

Dnr 585-2013-1.5.1 

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

_____________________ 
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§ 9   

Ändringar i reglemente för stadsdelsnämnderna 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 

1. Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 

2. Paragrafen justeras omedelbart.  

 
Ärendet 

Stadsdelsnämnden har fått en remiss med förslag på ändringar i 

reglementen för kommunstyrelsen, servicenämnden, socialnämnden, 

stadsdelsnämnderna och valnämnden med anledning av vissa 

organisationsförändringar, ny lagstiftning samt kommunfullmäktiges 

beslutade budget för 2013. 

 

Förslagen till ändringar i reglementet för stadsdelsnämnderna beror på att 

staten den 1 december 2010 övertog huvudansvaret för introduktionen av 

vuxna flyktingar och introduktionsersättning upp till tre år efter 

uppehållstillstånd. Stadsdelsnämndernas tidigare ansvar har därför 

strukits i reglementet. Förvaltningen har inga synpunkter på förslagen 

som är till följd av ändringar i lagstiftningen. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från 2 januari 2014. 

Dnr 515-2013-1.5.1   

 
Beslutsgång 

Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 

_____________________ 
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§ 10   

Motion om tillvaratagande av spillvärme 
Yttrande till kommunstyrelsen 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 

kommunstyrelsen. 

 
Ärendet 

En motion om tillvaratagande av spillvärme har kommit till 

stadsdelsnämnden för synpunkter. I motionen föreslås åtgärder för att 

spillvärme ska kunna tillvaratas för att minska energianvändningen i 

Stockholm. 

 

Förvaltningen ser positivt på tillvaratagande av spillvärme som ett led i 

att effektivisera energianvändningen och att minska klimatpåverkan. I 

Energiplan för Stockholm, antagen av fullmäktige oktober 2013, 

framförs också att staden bör vidta åtgärder för integrering av spill- och 

lokal producerad värme. Förvaltningen anser att en utveckling av 

projektet ”Öppen värme” som Fortum driver kan vara ett av flera 

lämpliga sätt att öka möjligheterna att ta tillvara spillvärme. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från 7 januari 2014. 

Dnr 567-2013-1.5.1 

 
Förslag till beslut 

Abit Dundar m.fl. (FP) och Lars Svärd m.fl. (M) föreslog att nämnden 

skulle ställa sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Johan Faxér m.fl. (MP) med stöd av Eva Fagerhem m.fl. (S) och  

Carita Stenbacka Tenezakis (V) lade fram ett förslag och föreslog att 

nämnden skulle ställa sig bakom det. 

 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden ställde 

sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 10 

 
Reservation 

Johan Faxér m.fl. (MP), Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka 

Tenezakis (V) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget förslag. 

 

”Att överlämna följande som remissyttrande till kommunstyrelsen. 

Vi tillstyrker motionens förslag om att ge miljöförvaltningen i uppdrag 

dels att föreslå gränsvärden för lämpliga värmekällor i Stockholm, dels 

att identifiera lämpliga värmekällor och finna former för att främja deras 

anslutning till fjärrvärmenätet. 

Energi kan vi inte skapa eller förstöra, utan bara omvandla från en form 

till en annan. Detta utgör termodynamikens första huvudsats. Den andra 

huvudsatsen säger att naturen strävar efter att omvandla energin från 

ordnad till oordnad, från en högre kvalitet till en lägre kvalitet. Därför är 

det viktigt att effektivisera produktionen av värmeenergi och att 

maximera användningen av den värmeenergi som vi producerar. 

Att ta tillvara spillvärme är ett sätt att effektivisera energianvändningen, 

att få ut mer arbete av energin än om vi låter den försvinna ut i rymden 

utan att något arbete blir utfört. Motionärerna beskriver hur företag som 

får överskottsvärme ska kunna sälja den och leverera spillvärme till 

fjärrvärmenätet. Det är viktigt för en växande stad som Stockholm att 

utveckla olika sätt att använda den energi vi har så effektivt som 

möjligt.” 

_____________________ 
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§ 11   

Aktualitetsprövning av Promenadstaden  
Översiktsplan för Stockholm 
Yttrande till stadsbyggnadskontoret 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 

stadsbyggnadskontoret. 

 
Ärendet 

Stadsbyggnadskontoret har tagit fram en rapport, Fokus Promenadstaden, 

som är en uppföljning av Stockholms översiktsplan. Förvaltningen 

instämmer i de slutsatser som presenteras i ärendet om översiktsplanens 

aktualitet i dess olika delar och vad som behövs för att hålla planen 

aktuell. De områden som främst berör Hägersten-Liljeholmens 

stadsdelsområde handlar om utveckling av tyngdpunkterna och samband 

samt planering på områdesnivå. Här har stadsbyggnadskontoret 

identifierat en rad olika aspekter som är aktuella att belysa för stadens 

fortsatta utveckling.  

 

Förvaltningen anser att frågan om barnkonsekvensanalyser bör utvecklas. 

Förvaltningen ser också positivt på att översiktsplanen revideras i frågor 

som rör riksintressen samt att hållbarhetsperspektiven föreslås stärkas, 

inte minst de sociala aspekterna. Tillgänglighetsfrågan och 

förutsättningarna för en tillgänglighetsanpassad stad bör också lyftas. 

 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från 10 januari 2014. 

Dnr 579-2013-1.5.3 

 
Förslag till beslut 

Abit Dundar m.fl. (FP) och Lars Svärd m.fl. (M) föreslog att nämnden 

skulle ställa sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) lade fram ett 

förslag och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 

 

Johan Faxér m.fl. (MP) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle ställa sig bakom det. 

 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 11 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden ställde 

sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Reservation 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) reserverade 

sig mot beslutet till förmån för eget förslag. 

 

”Att nämnden som svar på remissen i huvudsak tillstyrker förvaltningens 

tjänsteutlåtande samt därutöver anför följande: 

Vi vill trycka på nödvändigheten av att staden via sina valda politiker 

styr utvecklingen i önskad riktning genom markinnehav, prioriteringar 

mellan stora investeringar samt en förändrad syn på projektekonomi. Det 

är viktigt att ansvaret tydliggörs genom uppdrag i budgeten. 

Förekomsten av stora skillnader inom Stockholms stad lyfts fram i 

översiktsplanen som en stor utmaning och hållbar upprustning och 

blandade boendemiljöer med förstärkt sammanhållning utgör en viktig 

utgångspunkt. En viktig synpunkt är också att planeringen på 

områdesnivå såsom områdesprogrammet för Aspudden-

Midsommarkransen skapar en helhetssyn och ger boende möjligheter att 

på ett tidigt skede delta i processen genom dialog med staden. 

Stockholmarnas lokalkunskap och idéer ger ett bättre beslutsunderlag 

och skapar förutsättningar för en långsiktig tryggad bostadsförsörjning. 

Innan markanvisningar görs ska det finnas större möjlighet för de som 

bor och verkar i området att påverka planeringen. En tidig dialog i 

samband med programarbetet och en förbättrad delaktighet har betydelse 

för ökad social sammanhållning. Varav slutsatsen blir att 

planeringsinriktningen gällande det sociala perspektivet i planeringen bör 

utvecklas.  

Fruängens centrum kan nämnas som exempel i vår stadsdel där intresset 

från byggbolagen i dagsläget är mycket begränsat, till skillnad mot 

Telefonplansområdet, Centrumanläggning är sedan länge eftersatt, med 

liten attraktivitet. Den behöver rustas upp, men då centrumanläggningen 

sålts ut till privata intressen har utvecklingen av Fruängen gått långsamt 

och det har blivit svårare för förvaltning och kringboende att kunna 

påverka en eventuell upprustning av densamma, trots att intresse finns 

hos centrumägaren, en erfarenhet vi borde dra lärdom av  

Rapporter pekar på att Spårväg syd utgör exempel på en investering, som 

är omfattande men samtidigt avgörande för utveckling av områdena 

Älvsjö, Fruängen och Skärholmen.  

Forts. nästa sida  
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Forts. § 11 

Vi instämmer i förvaltningens uppfattning att en översyn av 

prioriteringar inom översiktsplanen bör göras utifrån att Spårväg syd ger 

effekter på tre av söderorts fem utpekade tyngdpunkter. God 

kollektivtrafik bidrar till att skapa populära stadsdelar – där det är 

lockande att bygga nya bostäder av hög kvalitet. 

Fokus-Promenadstaden tar upp att näringslivet idag upplever 

bostadsbristen som ett av de största hoten mot Stockholms tillväxt. I 

detta perspektiv framhålls även att särskilt tillgången till hyresrätter är 

viktigt för att arbetsmarknaden ska fungera bra.” 

 
Reservation 

Johan Faxér m.fl. (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för  

eget förslag. 

 

”Att överlämna följande som remissyttrande till kommunstyrelsen. 

Miljöpartiet anser att översiktsplanen är ett av stadens viktigaste 

styrdokument, därför är det viktigt att översiktsplanen är så aktuell som 

möjligt. Vilken inriktning vi ger översiktsplanen har stor påverkan på 

stadens mark- och vattenanvändning. För Miljöpartiet är det viktigt att 

möta en fortsatt befolkningsökning genom att ge Stockholms invånare en 

hög livskvalitet med tillgång till ren luft och rent vatten samt en trivsam, 

trygg, hälsosam och vacker miljö. Stockholm ska vara en modern, 

mänsklig och miljövänlig stad och ska kunna erbjuda samtliga invånare 

en bostad. Idag är det tufft att hitta bostad i Stockholm och byggandet av 

student- och ungdomsbostäder är märkligt nog inte prioriterat. 

Miljöpartiets idé om en grön stadsplanering har sin utgångspunkt i att 

den ska bidra till att minska stadens klimatpåverkan genom att hushålla 

med stadens mark- och vattenresurser och genom att värna och utveckla 

stadens karaktär och gröna kvaliteter. För att möjliggöra detta är det av 

stor vikt att stadens framtida bebyggelseplanering är koordinerad med 

stadens trafikplanering. 

Översiktsplanen skulle behöva beskriva bättre hur vi i ett växande 

Stockholm ska hantera de kopplingssamband som skär genom viktiga 

regionala gröna stråk, samt tydligare redovisa olika reservat för framtida 

spårtrafik och annan kollektivtrafik. 

Det är även viktigt att stadens översiktsplan gör ordentliga och tuffa 

prioriteringar som långsiktigt säkerställer de kvaliteter som gör 

Stockholm till den attraktiva stad som Stockholm är idag.  

Forts. nästa sida 
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Forts. § 11 

Vidare måste Stockholms stad ta ett helhetsgrepp på buller- och 

luftkvalitetsproblematiken orsakad av bilar, industri och flygtrafik om 

staden långsiktigt och på ett hållbart sätt ska kunna växa och lösa den 

svåra bostadsbristen. 

Miljöpartiet vill hålla fortsatt högt tempo för att möta bostadsbehovet i 

Stockholm, men det råder brist på byggbar mark. Staden har genom 

Bromma flygplats en fantastisk tillgång, en otrolig markresurs som 

Miljöpartiet gärna vill använda för att minska bostadsbristen. Genom att 

avveckla Bromma flygplats minimerar vi inte bara flygbullret i stora 

delar av Stockholm, staden kan genom att avveckla flygplatsen även få 

möjlighet att på väl valda delar växa på höjden samt att sluta exploatera 

stadens många viktiga och vackra grönområden. 

Vi anser också att planen måste ha en bättre beskrivning av hur staden 

ska kommunicera utvecklingsstrategierna i översiktsplanen med 

stockholmarna, hur vi får en medborgardialog värd namnet.” 

_____________________ 
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§ 12   

Översyn av hastighetsgränser i Spånga-Tensta, 
Kungsholmen samt del av Hägersten-Liljeholmen 
Yttrande till trafikkontoret 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens 

tjänsteutlåtande och överlämnar det som svar på remissen till 

trafikkontoret. 

 
Ärendet 

Trafikkontoret har genomfört ett pilotprojekt för att ta fram förslag på 

nya hastighetsgränser i Stockholm. Syftet med hastighetsplanen är att 

anpassa trafiksystemet efter stadens förutsättningar samt skapa ett 

underlag för beslut om nya justerade hastighetsgränser.  

Förvaltningen anser att en hastighetsgräns på 40 km/tim kan fungera på 

de flesta föreslagna platserna för att tillgodose framkomligheten i 

trafiken. Utanför skolor föreslås 30 km/tim generellt vilket förvaltningen 

instämmer i men anser att det viktigaste är att låga hastigheter säkras 

med fysiska åtgärder. Det gäller även förskolor där det finns förslag på 

40 km/tim. Enligt den analysmetod som används ger de föreslagna 

hastigheterna effekt på standarden på övergångsställen i stadsdelen. Alla 

utom två övergångar i stadsdelsområdet med låg standard försvinner. 

Samtidigt försämras säkerheten på en rad övergångar. Detta bör ses över 

och åtgärdas vid en övergång till 40 km/tim så att säkerheten vid 

övergångar motsvarar god standard. 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsförvaltning hade redovisat ärendet i ett 

tjänsteutlåtande från 10 januari 2014.  

Synpunkter från lokala pensionärsrådet bifogas.  

Dnr 554-2013-1.5.3 

 
Förslag till beslut 

Abit Dundar m.fl. (FP) och Lars Svärd m.fl. (M) föreslog att nämnden 

skulle ställa sig bakom förvaltningens förslag. 

 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) lade fram ett 

förslag och föreslog att nämnden skulle ställa sig bakom det. 

 

Johan Faxér m.fl. (MP) lade fram ett förslag och föreslog att nämnden 

skulle ställa sig bakom det. 

 

Ordföranden förklarade överläggningen avslutad. 

Forts. nästa sida  
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Forts. § 12 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde förslagen mot varandra och fann att nämnden ställde 

sig bakom förvaltningens förslag. 

 
Reservation 

Eva Fagerhem m.fl. (S) och Carita Stenbacka Tenezakis (V) reserverade 

sig mot beslutet till förmån för eget förslag. 

 

”Att nämnden som svar på remissen i huvudsak tillstyrker förvaltningens 

förslag till beslut samt därutöver anför följande. 

1. Att 30 km/tim behålls utanför förskolor även om dessa inte har 

entréer mot gatan. 

2. Att 30 km/tim behålls i anslutning till de övergångsställen som i och 

med den föreslagna höjningen till 40 km/tim får en lägre 

säkerhetsklassning än i dag. 

3. Att Stjernströms väg (förlängningen av Personnevägen närmast 

Axelsberg) behåller 30 km/tim i stället för föreslagna 40 km/tim. 

4. Att Hägerstensvägen från rondellen vid Axelsberg förbi Axelsbergs 

vårdcentral och äldreboende, en sträcka på totalt ca 250 meter, får 30 

km/tim i stället för föreslagna 40 km/tim. 

Förslaget från Trafikkontoret innebär att många gator och vägar får sänkt 

hastighet och några gator får höjd hastighet från 30 till 40 km/tim. 

Exempel på det senare är Personnevägen från Axelsberg till 

Vasaloppsvägen samt Slättgårdsvägen förutom utanför Mälarhöjdens 

skola. 

Förvaltningen skriver i sitt svar att det på dessa ställen blir viktigt att 

hålla hastigheterna nere med hjälp av farthinder och trafikljus. Vi 

instämmer i att det är nödvändigt att man med olika åtgärder skapar en 

säkrare trafiksituation utanför till exempel förskolan på Slättgårdsvägen 

där trafiksituationen redan idag upplevs som farlig då det är många som 

kör för fort. Likaså på Stjernströms väg som är en olycksdrabbad väg och 

där flera hus har drabbats av att bilar kraschat in i deras trädgårdar. 

En höjning av hastighetsgränsen på dessa vägar kan knappast ses som 

trafikförbättrande åtgärder även om man samtidigt inför farthindrande 

åtgärder för att få ner hastigheterna.  

Vi vill därför behålla hastighetsgränsen 30km/tim på båda dessa 

vägsträckor.” 

Forts. nästa sida 
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Forts. § 12 

Reservation 

Johan Faxér m.fl. (MP) reserverade sig mot beslutet till förmån för eget 

förslag. 

 

”Att överlämna följande som remissyttrande till kommunstyrelsen. 

Redan för snart två år sedan föreslog vi i en skrivelse ’Om ökad 

trafiksäkerhet i vår stadsdel’ att hela stadsdelen borde vara en 30-zon, att 

gator utanför förskolor, skolor och andra platser där många barn rör sig 

borde vara gångfartsområden och att gående och cyklister borde vara 

prioriterade. 

Vi ansåg då, och anser fortfarande, att en generell 30-gräns är en av flera 

bra lösningar för ökad trafiksäkerhet. Ett av flera skäl till det är att 

enhetliga hastighetsbegränsningar ger ett mindre ryckigt trafiktempo och 

är lättare för bilister att hålla reda på. 

Förslaget till hastighetsplan innehåller både goda och dåliga förslag.  

Till de goda förslagen hör att införa mer enhetliga 

hastighetsbegränsningar. Till de riktigt dåliga förslagen hör att på vissa 

sträckor som idag har 30 km/tim höja hastighetsgränsen till 40 km/tim. 

Oavsett vilka hastighetsbegränsningar som gäller eller kommer att gälla i 

framtiden vill vi se en bättre tillsyn av att trafikanterna verkligen följer 

reglerna. Staden behöver också vidta olika hastighetsdämpande åtgärder 

på särskilt utsatta sträckor, till exempel utanför förskolor och skolor.” 

 

Särskilt uttalande 

Abit Dundar m.fl. (FP) och Lars Svärd m.fl. (M) anmälde ett särskilt 

uttalande. 

 

”Enligt förslaget föreslås hastigheten höjas på den södra delen av 

Slättgårdsvägen i Mälarhöjden. Det finns två förskolor vid vägen och 

boende i området har uttryckt sin oro angående trafiksituationen. 

Nämnden har tidigare framfört till trafik-och renhållningsnämnden att 

säkerheten bör ses över vid övergångställe men det har inte resulterat i 

någon åtgärd varför denna synpunkt bör beaktas särskilt innan beslut om 

en eventuell höjning från 30 till 40. 

I ärendet föreslås även en förhöjd hastighet på delar av Personnevägen. 

Det framgår inte tydligt om denna ökning omfattar Stjernströms väg. 

Även här anser nämnden måste man se över trafiksituationen med 

anledning av att boenden har flera års tid framfört oro kring situationen. 

Även här bör man överväga ngn av form åtgärd innan man höjer 

hastigheten.    Forts. nästa sida  
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Forts. § 12 

I övrigt vill nämnden framföra att det på vissa håll föreslås olika 

hastigheter på en och samma gata med korta intervaller. Detta kan 

möjligen skapa osäkerhet hos bilister och därmed generera osäkerhet om 

gällande hastighetsbegränsning med tillhörande trafikproblem. 

När det gäller 30-gränserna vid förskolor och skolor så bör den vara 

tidsbegränsad till den tid verksamheten bedrivs. Exempelvis  

måndag till fredag kl. 07:00–18:00.” 

_____________________ 
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§ 13   

Samrådsmöten för nya detaljplaner inom  
Hägersten-Liljeholmens stadsdelsområde 
Anmälan av skrivelse till stadsbyggnadsnämnden   

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger skrivelsen till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Stadsdelsnämnden uppdrog vid sammanträdet 19 december 2013 åt 

förvaltningen att tillskriva stadsbyggnadsnämnden om att samrådsmöten 

bör ske lokalt i möjligaste mån. Skrivelsen skickades till 

stadsbyggnadsnämnden 14 januari 2014.  

Dnr 593-2013-1.5.3 

_____________________ 
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§ 14   

Översyn av trafiksituationen på Slättgårdsvägen  
för att öka trafiksäkerheten 
Anmälan av skrivelse till trafik- och renhållningsnämnden 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger skrivelsen till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Stadsdelsnämnden uppdrog vid sammanträdet 19 december 2013 åt 

förvaltningen att tillskriva trafik- och renhållningsnämnden om att se 

över trafiksituationen på Slättgårdsvägen för att öka trafiksäkerheten för 

barnen. Skrivelsen skickades till trafik- och renhållningsnämnden  

14 januari 2014. Dnr 594-2013-2.4 

_____________________ 
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§ 15   

Rapport om ANDT-förebyggande arbete  
i Stockholms stadsdelar 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger skrivelsen till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmälan av länsrapport om ANDT-förebyggande arbete. Rapporten 

innehåller tre delar: 

- ANDT (alkohol, narkotika, dopning och tobak) 

- Tillståndsprövning och tillsyn enligt alkohollagen 

- Tillsyn enligt tobakslagen.  

Dnr 13-2014-1.2.5 

_____________________ 
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§ 16   

Ledamöter och ersättare i stadsdelsnämnden 2014 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes kommunfullmäktiges val av ledamöter och ersättare i 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd 2014: 

 
Ledamöter  Ersättare 

Abit Dundar (FP) ordförande Anna Bredin (M) 

Eva Fagerhem (S) vice ordförande Filip Solsjö (M) 

Lars Svärd (M) Magnus Bock (M) 

Johan Nilsson (M) Tita Bergquist (M) 

Anette Hellström (M) Susanne Sjöblom (M) 

Tomas Tetzell (M) Sverker Sundmark (M) 

Malin Strid (FP) Jonas Haak (FP) 

Hans Tjernström (C) Sara Gunnerud (S) 

Björn Sund (S) Marita Ros (S) 

Larsolof Blixt (S) Patrik Lindgren (S) 

Jessica Jormtun (MP) Christopher Ödmann (MP) 

Johan Faxér (MP) Hanna Lidström (MP) 

Carita Stenbacka Tenezakis (V) Kerstin Tholin (V) 

_____________________ 
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§ 17   

Protokoll från pensionärsrådet 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av pensionärsrådets 

synpunkter och lägger protokollet till handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes protokoll från pensionärsrådets möte 28 januari 2014. 

_____________________ 
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§ 18   

Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd har tagit del av synpunkterna 

från rådet för funktionshinderfrågor och lägger protokollet till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes protokoll från rådet för funktionshinderfrågor 23 januari 2014. 

_____________________ 
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§ 19   

Protokoll från förvaltningsgruppen 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet  

till handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes protokoll från förvaltningsgruppen 21 januari 2014. 

_____________________ 
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§ 20   

Förteckning över inkomna skrivelser 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger anmälan till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Följande skrivelser anmäldes till stadsdelsnämnden: 

 
Synpunkter om snöröjning av gata och gångbana 

(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 9 december 2013 från styrelsen för bostadsrättsföreningen 

Skridskoåkaren. Dnr 571-2013-1.2.3 

Översänd till trafikkontoret 

 
Belysning efter vattnet från Mörtviken till Mälarhöjden 

(rubricerat som medborgarförslag) 

Inkom 9 december 2013. Dnr 572-2013-1.2.3 

Översänd till trafikkontoret. 

_____________________ 
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§ 21   

Anmälan av tjänstemannabeslut 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger sammanställningen av 

tjänstemannabeslut till handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes tjänstemannabeslut fattade enligt delegationsordningen. 

Dnr 20-2014-1.1. 

_____________________ 
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§ 22   

Nämndens och förvaltningens frågor 

Skrivelse för beredning om sjukfrånvaro 

Eva Fagerhem m.fl. (S), Carita Stenbacka Tenezakis (V) med 

instämmande av Johan Faxér m.fl. (MP) lade fram en skrivelse om 

sjukfrånvaron inom förvaltningen. Dnr 44-2014-1.2.1 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd överlämnade skrivelsen till 

förvaltningen för beredning. 

_________________ 

 
Nya ersättare 

Abit Dundar (FP) välkomnade Sverker Sundmark (M) och  

Kerstin Tholin (V) som nya ersättare i stadsdelsnämnden från 2014.  

 
Cykelbanor 

Johan Faxér (MP) hänvisade till ett medborgarförslag som behandlades i 

nämnden 9 februari 2012, med önskemål om att cykelvägen vid 

badplatsen vid sjön Trekanten leds runt badplatsen.  Frågan gällde om 

det finns någon prognos för när cykelbanan blir verklighet. 

Gunnar Ohlsén svarade att det inte finns någon tidplan men att åtgärder 

görs i enlighet med Cykelplanen. 

 
Kultur i stadsdelen 

Johan Faxér frågade efter vilka kultursatsningar som görs i stadsdelen. 

Förvaltningen svarade att Kulturförvaltningen ansvarar för kulturen i 

stadsdelen. Förvaltningen återkommer till nämnden med en redovisning 

om vad som gjorts inom den egna verksamheten. 

 
Stadsdelsdirektörens information 

Förskolan 

Med anledning av skriverier i pressen om förskolorna i förvaltningen, 

lyfte Maria Mannerholm fram att förvaltningen hittills alltid uppfyllt 

förskolegarantin. Förvaltningen uppfyller även kommunfullmäktiges mål 

om barngruppernas storlek. 

 
Rapporter för kännedom i pärm 

- Policy för golv med ftalater, svar på skrivelse från Katarina Luhr m.fl. (MP) 

- Rökfria skolgårdar Stockholms stad 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden 18 december 2013, § 8 och 11 

Fullmäktiges budget för 2014 samt reservationer delades ut. 

_____________________  
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§ 26  

Sociala delegationens protokoll 

Beslut 

Hägersten-Liljeholmens stadsdelsnämnd lägger protokollet till 

handlingarna. 

 
Ärendet 

Anmäldes protokoll från sociala delegationen från 16 och  

27 januari 2014.  

_____________________ 


